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الخلاصة
تم خلال هذه الدراسة محاولة توضيح وتقييم التوازن المائي القديم خلال العصر الرباعي المتأخر
لحوض وادي مقاط (بحيرة برقع) الواقع بمجمله في الجزء الشمالي الشرقي للأردن. كذلك تمت
محاولة إعادة بناء الظروف المناخية والبيئية: خلال الدراسات الجيومورفولجية والهيدرولوجية. كما تم
تحديد وإعادة بناء خطي شاطئ رئيسيين لبحيرة حوض وادي مقاطه بالإضافة الى بناء نموذجين
مناخيين للحوض: وذلك لتوضيح تقلبات المستوى المائي للبحيرة أثناء الرباعي المتاخر حيت أعتمد
على حساب نسب التبخر والهطول المطري، التبخر السطحي الحر للبحيرة؛ وذلك على
إفتراض أن درجة الحرارة السنوية المتوسطة التي كانت تسود 14.5مم و10 مم،‏ وهذا يعني أن
درجة الحرارة المفترضة أقل من الحرارة السنوية الحالية بـ 4م و 8م، على التوالي. كما أن معدل
الهطول السنوي لإفتراض بقاء الماء في نظام البحيرة المتوقع وصل (130مليمتر\السنة) في النموذج
المناخي الأول و( 60 مليمتر/السنة) في النموذج المناخي الثاني.
Abstract

An attempt is made to assess the water balance of Wadi Muqat basin (Lake Burqu') which occupied the most northeastern part of Jordan during a part of the Late Quaternary, and to reconstruct the climatic and environmental conditions (hydrology and temperature), through geomorphological and hydrological studies. Two main shorelines were determined and constructed for the lake of Wadi Muqat basin and two climatic models were accomplished to explain the water fluctuations during Late Quaternary depending on the calculation of the evapotranspiration (PE), runoff (RO) and free surface evaporation (EL) assuming that the mean annual temperature was 14.5oC and 10.9oC which means 4oC and 8oC less than the present mean annual temperature, respectively. Annual precipitation averages for sustaining water in the lake system reached (130 mm/yr) in climatic Model I and (60 mm/yr) in climatic Model II.
